

incentives provided for by the RDIA may be differentiated according to the regions' level of economic development.

#### Recommendation 5

Since it considers the RDIA program's adaptation to regional economic structures essential, the Sub-committee recommends that DREE broaden RDIA eligibility criteria and improve the terms and conditions for payment of grants so as to take account of the needs of firms and of the various economic sectors.

#### Recommendation 6

The Sub-committee recommends that, by insisting on the areas of jurisdiction of the Government of Canada, DREE continue to ensure that all regions are provided with the economic infrastructures necessary for their development. If needed, DREE could provide financial support for projects that fall within the jurisdiction of Departments and Agencies of the Government of Canada.

#### Recommendation 7

The Sub-committee recommends that DREE programs neglect no aspect of regional economic development. Where agreements with the provincial government are necessary, they must be specific and precise with respect to responsibilities and timetables.

#### INTRODUCTION

1. On May 28, 1981, the House of Commons authorized the formation of a Sub-committee of the Standing Committee on Regional Development to study the impact of the policies and programs of the Department of Regional Economic Expansion (DREE) in the Province of Quebec. At its meeting of June 18, 1981, the Sub-committee agreed to hold public hearings in Sherbrooke and Percé. In the course of the eight public hearings it held, the Sub-committee heard forty-four witnesses from a number of Quebec regions who testified on their own behalf or on behalf of organizations or special interest groups. Through a broad variety of briefs, these hearings demonstrated the keen interest of citizens of Quebec in the implementation of DREE policies.

2. This report contains the Sub-committee's recommendations, each of which is based on discussions held during the public hearings. For more details on briefs heard by the Sub-committee, see Appendix A, which contains a synthesis of all relevant remarks made during the public hearings. Appendix B provides a short list of the principal recommendations made by the witnesses heard by the Sub-committee.

#### GENERAL OBSERVATIONS

3. When it created DREE in 1969, the Government of Canada placed the fight against regional disparities among its national priorities. Despite certain progress noted by the witnesses, DREE's presence is still a necessity which should not be placed in doubt by overly strict budgetary constraints. Regional development requires a great deal of flexibility in

incitatives prévues par le programme LSDR soient différenciées selon le niveau de développement économique des régions.

#### Recommendation 5

Considérant essentielle l'adaptation du programme LSDR aux structures économiques régionales, le Sous-comité recommande au MEER d'élargir les critères d'admissibilité à la LSDR et d'améliorer les modes d'attribution des subventions pour tenir compte des besoins des entreprises et des différents secteurs économiques.

#### Recommendation 6

Le Sous-comité recommande que le MEER, en insistant sur les domaines de compétence du gouvernement du Canada, continue de veiller à ce que toutes les régions soient dotées des infrastructures économiques nécessaires à leur développement. Le MEER pourrait, le cas échéant, s'impliquer financièrement dans la réalisation de projets relevant des compétences des ministères et agences du gouvernement du Canada.

#### Recommendation 7

Le Sous-comité recommande que les programmes du MEER ne négligent aucun aspect du développement économique régional. Lorsque des ententes avec le gouvernement de la province sont nécessaires, elles doivent être spécifiques et précises quant aux responsabilités et aux échéanciers.

#### INTRODUCTION

1. Le 28 mai 1981, la Chambre des communes autorisait la formation d'un sous-comité du Comité permanent de l'expansion économique régionale afin d'étudier l'impact des politiques et des programmes du ministère de l'Expansion économique régionale (MEER) dans la province de Québec. Lors de sa réunion du 18 juin 1981, le Sous-comité convenait de tenir des audiences publiques à Sherbrooke et à Percé. Au cours des huit séances publiques qu'il a tenues, le Sous-comité a entendu quarante-deux témoignages. Les intervenants provenaient de plusieurs régions de la province de Québec et ils témoignaient soit en leur propre nom soit au nom d'organismes ou de groupes d'intérêt particulier. Par la diversité des propos émis, ces audiences ont démontré le vif intérêt des citoyens de la province de Québec pour la conduite des politiques du MEER.

2. Le présent rapport contient les recommandations du Sous-comité. Chaque recommandation est fondée sur les discussions tenues lors des audiences publiques. Pour plus de détails sur les propos recueillis par le Sous-comité, l'annexe A dresse un bilan synthèse de toutes les observations pertinentes qui ont été émises lors des audiences publiques, alors que l'annexe B énumère succinctement les principales recommandations formulées par les témoins entendus par le Sous-comité.

#### OBSERVATIONS GÉNÉRALES

3. Avec la création du MEER en 1969, le gouvernement du Canada plaçait la lutte aux disparités régionales au rang des priorités nationales. Malgré certains progrès notés par les témoins, la présence du MEER demeure une nécessité qui ne doit pas être remise en cause par de trop strictes contraintes budgétaires. Le développement régional exige beaucoup de